
روز گذشته رهبر معظم انقلاب به مناسبت ميلاد 
حضرت زينب كبري سلام الله عليها و روز پرستار، 
ضمن تبريك اين روز به همه پرستاران، خواستار 
اجراي قانون تعرفه گذاري خدمات پرس�تاران 
شده و بر لزوم اس�تخدام نيروي تازه نفس براي 
جبران كمبود پرستار در كش�ور تأكيد كردند. 
حضرت آيت الله خامنه اي كه طي ماه هاي گذشته 
بارها از جامعه پزش�كي و پرس�تاران به خاطر 
فداكاري و نقش آفريني ش�ان در بحران كرونا 
قدرداني كرده بودند، اين ب�ار نيز تأكيد كردند، 
وضع پرستاران بايد به گونه اي باشد كه با خيال 
راحت به كار خود بپردازند و خانواده هاي آنها هم 
نسبت به وضعيت آنها خاطر جمع باشند. بر اين 
اساس وزير بهداشت هم در مراسم روز پرستار با 
اشاره به تعيين فوق العاده ويژه 50 درصدي براي 
پرستاران، وعده داد امس�ال 20 هزار پرستار با 
اولويت پرستاران ش�ركتي و قراردادي شاغل 
در بخش ه�اي كرونايي اس�تخدام مي ش�وند. 
بر اساس اس��تانداردهاي جهاني، به ازاي هر تخت 
بيمارس��تاني، حداقل 2/5 نفر پرس��تار بايد وجود 
داشته باشد، در حالي  كه در كشور ما اين عدد هنوز 
به يك هم نرسيده است؛ يعني در ميانگين كشوري، 
به ازاي هر تخت بيمارستاني كمتر از يك پرستار و 
به صورت ميانگين 0/9 نفر پرستار به ازاي هر تخت 
بيمارستان داريم! در چنين شرايطي و در بحبوحه 
بحران كرونا اين كمبود به ش��كل ويژه تري خود را 
نشان داد؛ چراكه همه گيري كرونا بار كاري پرستاران 
را چندين براب��ر افزايش داد و ش��رايط ويژه كار در 
بخش هاي كرونا، سختي كارشان را دو چندان كرد. 
به گفته محمد شريفي مقدم، دبير كل خانه پرستار، 
وجود ۶ هزار پرس��تار در مرخصي اس��تعلاجي و 
انصراف از كار هزاران پرس��تار ديگر، ش��يفت هاي 
شبانه روزي و بي وقفه آنها را سنگين ساخته است. 
در حال حاضر بيش از ۶0 پرس��تار به دليل ابتلا به 
كرونا جان خود را از دس��ت داده اند. همين كمبود 
پرستار و چالش مراقبت درست از بيماران كرونايي 
هم موجب افزايش مرگ و مي بيماران كرونايي در 
بيمارستان ها شده است. از س��وي ديگر پرستاران 
سال هاس��ت كه مطالبات ديگري هم دارند. قانون 
تعرفه گذاري خدمات پرستاري كه مي تواند شكاف 
درآمدي بين پرستاران و پزشكان را كاهش دهد، 
14سال است روي زمين مانده و بنا بر ادعاي برخي 
مسئولان حوزه پرستاري نظير شمس  الدين شمسي 
رئيس شوراي  عالي نظام پرستاري به دليل شيوع 
كرونا در كش��ور، اعمال جراحي غيراورژانس��ي در 
كش��ور كاهش يافت و درآمدهاي بيمارستاني كم 
شد و به دليل اينكه كارانه پرس��تاران در ارتباط با 
درآمدهاي بيمارستاني اس��ت، مبلغ پرداختي به 
آنها نيز كم شده اس��ت؛ كاهش مي��زان پرداختي 
به پرس��تاران در حالي رخ مي  دهد ك��ه نه تنها كار 
پرستاران در دوران كرونا كم نشده است، بلكه حتي 

مضاعف نيز شده است. 
وي معتقد است:» در شرايط كنوني به حدود 100 

هزار تا 150 هزار پرستار ديگر نياز داريم.«
  تأكيد رهبري ب�ر ضرورت اج�راي قانون 

تعرفه گذاري خدمات پرستاري 
روز گذشته رهبر معظم انقلاب اسلامي در سخنان 
زنده و تلويزيوني به مناسبت ميلاد حضرت زينب 
كبري س��لام الله عليها و روز پرستار، ضمن تبريك 
اين روز به همه پرستاران، پرستار را فرشته رحمت 
بيمار خواندند و گفتند: »پرستاران عزيز ما در دوران 
كرونايي و در شرايطي بسيار دشوارتر و پراضطراب تر 
از شرايط معمولي، كار بزرگي را به ثبت رساندند و 
صحنه ها و فعاليت هايي را به نمايش گذاشتند كه 

حقيقتاً اعجاب انگيز است.«
رهبر انقلاب كه پيش از اين ني��ز بارها كادر درمان 
و به طور خاص پرس��تاران را مورد تفقد خود قرار 
داده بودند، اين بارهم با تس��ليت به خانواده هايي 
كه عزيزان پرستار خود را در شرايط كرونا از دست 
داده اند، نقش پرس��تار در بهبود جسمي و آرامش 

روحي بيمار را بي بديل دانستند؛ چراكه در زمينه 
بهبود جس��مي بيمار، پرستار ش��ريك و مددكار 
پزشك است و هر چقدر هم كه پزشك حاذق و توانا 
باشد، نبود پرستار ممكن است بهبود جسمي را با 

مشكل مواجه كند. 
رهبر انقلاب اسلامي نقش پرستاران در كمك روحي 
به بيمار را با چنين جملاتي توصيف كردند:» پرستار 
از نظر كمك روحي نيز با يك لبخند يا يك حركت 
و سخن مهربانانه در واقع غمگسار و روحيه بخش 
بيمار است و اين، يكي از ارزش هاي والاي اسلامي 

است.«
ايشان با اشاره به سخت تر و پراضطراب تر شدن كار 
پرس��تاران در دوران كرونا به  دليل احتمال ابتلا و 
خطر واگيري، مجاهدت پرس��تاران در اين ايام را 
موجب عزيزتر و شرافتمندتر شدن آنان در چشم 

مردم دانستند. 
رهب��ر انقلاب اس��لامي در ادامه س��خنان خود به 
وظايف و تكاليف مس��ئولان در قبال زحمات و از 
خودگذشتگي هاي پرس��تاران پرداختند و بر لزوم 
اجراي قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاران است 
كه مدت ها قبل تصويب، اما هنوز اجرا نشده، تأكيد 

كردند. 
حضرت آي��ت الله خامنه اي همچنين با اش��اره به 

ضرورت اس��تخدام پرس��تاران فرمودند:» من يك 
زماني )مهر9۶( به مس��ئولان گفت��م بايد حدود 
۳0 هزار پرستار را استخدام كنيد، ولي مشكلاتي 
داشتند و نش��د، ولي بايد اين مس��ئله را با جديت 
دنبال كنند. همچنين كه بايد با جديت دنبال شود 
تا وضع پرستاران به گونه اي باشد كه با خيال راحت 
به كار خود بپردازند و خانواده هاي آنها هم نسبت به 

وضعيت آنها خاطر جمع باشند.«
  رابط�ه كمب�ود پرس�تار با م�رگ بيماران 

كرونايي
سالانه ۳ هزار پرستار بازنشسته مي شوند، در حالي 
كه به گفته دبيركل خانه پرستار چند سالي مي شود، 
استخدام پرس��تاران به صفر رسيده است. به گفته 
ش��ريفي مقدم در حالي كه به صورت استاندارد به 
ازاي هر هزار نفر سه پرستار وجود داشته باشد، در 
ايران تا پيش از گسترش كرونا، 1/5 پرستار وجود 
داشت كه به دلايلي كه شرح دادم اين رقم به 1/2 
و 1/۳ رسيده اس��ت. حال در نظر بگيرند كه خروج 
پرس��تاران از چرخه خدمات درمان، 5 يا ۶ درصد 
بيشتر از گذشته شده است، اما فشار كار پرستاران 
چند ده برابر شده است. بنابراين هر چه تعداد پرستار 

بيشتر شود، مرگ بر اثر كرونا كاهش مي يابد. 
وي با تأكيد بر اينكه كادر پرس��تاري نه مرخصي 

م��ي رود و نه اس��تراحت دارد، مي افزاي��د:» به هم 
پيوستگي موج اول، دوم و س��وم كرونا هم موجب 
شده است كه پرستاران نتوانند جسم خود را بازيابي 
كنند تا خستگي آنها را از پا درنياورد. اين خستگي 
زماني كه بر تهاجم كرونا مي نشيند، سريع تر پرستار 
را از پا درمي آورد. از آن طرف هم وقتي مي خواهند 
كارانه پرداخت كنند كمت��ر از 10 درصد از آن به 
كادر پرستاري مي رسد و هر پرستار به طور متوسط 
10 ماه معوقه دارد. در حالي كه ۸0 درصد بار كرونا 
روي دوش پرستار است؛ ۷0 درصد از منابع پرداخت 

معوقات سهم پزشكان مي شود.«
 بر زمين ماندن 14 ساله قانون تعرفه گذاري 

خدمات پرستاري 
به گفته رئيس ش��وراي عالي نظام پرس��تاري هم 
حدود 100 ه��زار تا 150 هزار پرس��تار كم داريم! 
وي مي افزايد:» براي سال بعد، حدود ۳0 هزار نيرو 
پيش  بيني شده است كه اميدواريم جذب اين افراد 
صورت بگيرد البته استخدام  هايي نيز در اين مدت 
صورت گرفته است؛ تا آخر امسال قرار است نزديك 
به 22 هزار نفر در كل كادر بهداشت و درمان جذب 
شوند كه حدود 50 درصد از آنها جامعه پرستاري 
خواهند بود، اما همچنان با كمبود ش��ديد نيروي 
انساني مواجهيم و با استانداردهاي جهاني فاصله 

زيادي داريم.«
شمس��ي با بيان اينكه پرستاري كه ش��ب و روز بر 
بالين بيماران كار مي  كند نبايد با كاهش پرداختي  ها 
مواجه ش��ود، مي افزايد:» يك��ي از گله  مندي  هاي 
پرستاران، اجرا نشدن قانون تعرفه  گذاري خدمات 
پرستاري است؛ الان ميزان درآمد پرستاران به دليل 
شيوع كرونا كاهش يافته است؛ اگر پرستار بر اساس 
خدماتي كه ارائه مي  دهد درآمد كسب كند با مشكل 
كمبود درآمد مواجه نمي  شويم؛ قانون تعرفه  گذاري 
خدمات پرستاري حدود 14 سال پيش مصوب شده 
و با اجراي اين قانون تبعيض بين نحوه پرداختي به 

پزشكان و پرستاران از ميان مي  رود.«
  وع�ده نمك�ي ب�راي اس�تخدام 20 هزار 

پرستار
سعيد نمكي، وزير بهداشت در مراسم گراميداشت 
روز پرستار، با تقدير از فداكاري و زحمات پرستاران 
در ماه هاي گذشته، وعده داد وزارت بهداشت براي 
سال جديد پرستار استخدام مي كند. وي درباره اين 
اس��تخدام ها اينگونه توضيح داد:» امسال 20هزار 
مورد اس��تخدام در جامعه پرس��تاري را داريم كه 
بعد از س��ال هاي بعد از انقلاب اولين بار در كش��ور 
چنين اقدامي را انجام مي دهيم و اولويت مان هم با 
پرستاراني است كه به عنوان شركتي و قراردادي در 
مجموعه هاي وزارت بهداشت زحمت مي كشيدند و 
با اولويت پرستاراني كه در بخش هاي كرونا زحمت 
مي كشيدند، اما باز هم مي دانيم كه كافي نيست و 
اميدواريم بتوانيم قدم هايي را براي قدرداني مادي و 

معنوي از اين قشر عزيز برداريم.«
نمكي با اشاره به مضيقه هاي مالي شديد و تحريم ها 
در سالي كه گذشت، تصريح كرد:» ما در اين سال 
سخت تلاش كرديم، بيشترين افزايش سنواتي را 
براي پرسنل بهداش��ت و درمان كشور رقم بزنيم. 
در حالي كه چنين پديده اي را در تاريخ سال هاي 
گذشته و افزايشي در اين س��طح را براي حقوق و 
مزاياي اين افراد نداش��تيم؛ به طوري كه نسبت به 
آخرين ماه س��ال 1۳9۸، حدود صددرصد افزايش 

يافت كه بار مالي سنگيني هم تحميل كرد.«
وي افزود: »براي جامعه ش��ريف پرس��تاري هم از 
امروز 50 درصد فوق العاده ويژه را در احكام لحاظ 
خواهيم ك��رد. در عين حال به معاونين توس��عه، 
درمان و پرس��تاري ابلاغ كردم كه براي پرستاران 
علاوه بر كارانه از ابتداي س��ال براي عزيزاني كه در 
بخش هاي كرون��ا كار مي كردن��د، فوق العاده ويژه 
ديگري را به عنوان س��ختي كار لح��اظ كنيم كه 
گرچه رقم ها بالا نيست، اما در وسع خودمان بتوانيم 
سمبلي از قدرشناسي خودمان را خدمت اين عزيزان 

اعلام كنيم.«
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»آبيدر« زير چرخ آفرودها

رهبر انقلاب:  پرستاران در دوران کرونا حقيقتاً اعجاب انگيز بودند
3 سال پيش به مسئولان گفتم 30 هزار پرستار استخدام كنيد

 عضو هيئت رئيسه شوراي شهر تهران با اش��اره به موضوع آلودگي 
هوا در پايتخت گفت: وزير نيرو و رئيس س��ازمان محيط زيست پاسخ 
دهند كه چرا به جاي ساخت و ايجاد انبار نگهداري مازوت از ريه هاي 

شهروندان به عنوان اين انبار استفاده مي شود. 
 رئيس مركز سنجش و پايش كيفيت اظهار كرد: برگزاري حضوري 
امتحانات پايه هاي اول و دوم ابتدايي در مناطق زرد و با اخذ مجوز كتبي 

از كارگروه مديريت و كنترل بيماري كرونا امكانپذير است. 
 وزير علوم گفت: بيش از 20 هزار نخبه طي سال هاي اخير به كشور 

بازگشته اند. 
 معاون ساماندهي امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با اظهار تأسف 
از عدم تدوين دستورالعمل مشخص براي نظارت بر دريافت كنندگان 
وام ازدواج تا كنون گفت: بايد فك��ري در جهت تاب آوري جوانان براي 
بازپرداخت وام ازدواج ش��ود تا زوج هاي جوان با درياف��ت وام ازدواج 
براي رفع بخشي از مشكلاتشان، در ابتداي زندگي به بدهكاران بانكي 

تبديل نشوند. 
 رئيس انجمن م��ددكاران اجتماعي ايران با بي��ان اينكه موضوعات 
اعتياد و حاشيه نشيني جزو پنج اولويت آسيب هاي اجتماعي كشور به 
شمار مي روند، گفت: انتظار مي رفت كه در لايحه بودجه سال 1400، 
برخي از بخش هايي ك��ه دغدغه حاكميت و مردم اس��ت، مورد توجه 

بيشتري قرار مي گرفت. 

جمع عدالت، افكار عمومي و استقلال
 چالشي براي رئيس دستگاه قضا

تغيير رويه هاي خاك خورده در دستگاه قضا، احترام به افكار عمومي، 
احترام به اس��تقلال مراجع قضايي و رعايت قانون، عدل و انصاف امر 
بسيار پيچيده و مشكلي است كه در اين مرقومه گوشه اي ازعملكرد قوه 

قضائيه را در حوزه مورد نظر مورد ارزيابي قرار داده ايم. 
استقلال قواي سه گانه يك اصل مهم و پذيرفته شده در قانون اساسي 
است. در طول همين استقلال تك تك مراجع قضايي نيز از استقلال رأي 
برخوردار هستند. قاضي يك شعبه دادگاه به پشتوانه همين استقلال 
بدون واهمه از فشارهاي مختلف در مورد يك پرونده قضايي در چارچوب 

قانون تصميم مي گيرد و در نهايت حكمي به مرحله   اجرا مي رسد. 
بدون مقدمه به سمت توضيح بهانه نگارش اين مرقومه مي رويم. در دوره 
جديد رياست قوه قضائيه، شعارهايي از ابتدا تا كنون داده شده است كه 
فارغ از ارزيابي ميزان تحقق آنها به مواردي از آنها اشاره خواهيم كرد. به 
عنوان مثال كارگران هفت تپه و تحقق شعار توجه به پرونده شخصيت 

متهمين؛ احكام بدوي شعبه 2۸ براي كارگران هفت تپه و سحر تبر. 
در وادي زعامت ابراهيم رئيسي بر دستگاه قضا چالش اعتصاب كارگران 
هفت تپه از همه مهم تر بود. تعداد زيادي نان آور كه نانشان آجر شده بود 
و ناديده انگاش��ته ش��ده بودند. ضابط قضايي اقدام به دستگيري آنها 
نموده بود و با يك پرونده سنگين روانه ش��عبه 2۸ شده بودند. پرونده 
ش��خصيت اين كارگران زحمتكش و بررسي خاس��تگاه اعتراضات و 
تحركاتشان حاكي از اين بود كه اين كارگران محترم راهي به جز اين 
نداش��تند تا توجه تصميم گيران را به خود جلب كنند؛ چه بسا موفق 
هم بودند. لذا برخورد س��لبي با آنها بي معنا به نظر مي رس��يد. با اين 
همه كيفيت رأي بدوي اين كارگران نش��ان داد كه قاضي اين ش��عبه 
توجه چنداني به مطالبه افكار عمومي و خط مشي جديد دستگاه قضا 
نداشته است. رئيس دس��تگاه قضا اين چالش را با ظرفيت قانوني نهاد 

تجديد نظر بر پايه رأفت اسلامي به خوبي حل نمود. 
هر چند ماجراهاي شعبه 2۸ با رفتن قاضي قديمي آن شعبه به پايان رسيد، 
اما حكم س��حر تبر كه احتمالاً آخرين رأي جنجالي اين قاضي محسوب 
مي شود، باز هم حاشيه ساز شد. اين بار چالش قوه قضائيه، حفظ استقلال 
رأي قاضي و احترام به افكار عمومي و از آن مهم تر رعايت قانون و عدالت با 
تغيير قرار محكوم عليها و آزادي وي و همچنين تأكيد بر بدوي بودن رأي 

10سال حبس بود كه خواهيم ديد چه سرنوشتي خواهد داشت. 
يكي ديگر از شعارهاي قوه قضائيه جديد، تفكيك جرائم و برخوردهاي 
متناسب با آنهاست، از جمله تفكيك جرم امنيتي با سياسي يا تفكيك 

گول خورده با سردسته در برخي از جرائم ديگر. 
با وجود جو سازي هاي ضد انقلاب و حمايت برخي از هموطنان نا آگاه 
از اين سمپاشي ها قوه قضائيه زير بار راه ديگري غير از اعدام زم نرفت. 
همين قوه قضائيه مقتدر در مورد سه محكوم به اعدام آبان ماه با روي باز 
درخواست اعاده دادرسي شان را مي پذيرد. حتي در اين مورد بايد ياد آور 
شد كه سخنگوي قوه قضائيه در يكي از نشست هاي خبري هفتگي خود 
پيشنهاد اعاده دادرس��ي را به وكيل و خانواده محكومين آبان ماه داد. 
آيا اين دو نوع برخورد مصداق يك بام و دو هواس��ت؟ يا اينكه مي شود 
توجه دقيق دستگاه قضا به انواع پرونده ها و اتخاذ تصميم دقيق در حوزه 

قانون را دريافت كرد؟
پيش از به رسميت شناخته شدن جرائم سياسي توسط دستگاه جديد 
قضا، براي اين دست از متهمين، دادگاه امنيتي تشكيل و مرتكب مجبور 
به تحمل كيفرهاي سنگين مي ش��د، اما با برگزاري اولين دادگاه هاي 
سياسي در تاريخ جمهوري اسلامي اين مشكل به كلي رفع شد و اعلام 
نظر به عهده هيئت منصفه افتاد، اما محكومين سابق كه رعايت مفاد 
قانون جرم سياسي در حقشان نشده بود، در حال تبديل به يك چالش 
بود كه باز هم با تكيه به قانون رفع گرديد. چند دوره عفو هاي گسترده 
در سطح كشور، علاوه بر خلوت كردن جمعيت زندان ها، خاصه مشمول 
آن دس��ته از محكومين امنيتي شد كه ارتكابش��ان محتواي سياسي 

داشته است. 
*كارشناس حقوق

حسین سروقامت

گزارش »جوان« از اعتياد
 و وضعيت كمپ هاي ترك اعتياد

»شيشه«اي که همه را مي شكند
آمارها در كمپ هاي ترك اعتياد نشان مي دهد معتاداني وجود دارند 
كه براي بيستمين بار اعتياد را تجربه مي كنند، اما باز هم قصد درمان 
دارند! افرادي هم بوده اند كه بيش از 20 سال از زمان ترك اعتياد آنها 
مي گذرد، اما دوباره آلوده ش�ده اند! اين آمارها نشان دهنده آن است 
كه يك معتاد پس از درم�ان نبايد در جامعه به حال خود رها ش�ود و 
بايد تا مدت ها يك هميار داشته باش�د تا ديگ�ر در دام اعتياد نيفتد. 
»اعتياد« را كس��ي نمي شناس��د، مگر اينكه خ��ودش در دامش گرفتار 
شده باشد. وقتي كه ماده مخدر هم در جسم نفوذ كرده باشد و هم در روح، 
كنار گذاشتنش سخت مي شود و حتي اگر معتاد آن را ترك كند، صدايي 
عين خوره به جانش مي افتد كه »يكبار ديگر امتحانش كن، اين بار معتاد 
نمي ش��وي. « اگر اين فرد از خانواده و جامعه نااميد شده باشد و كاري هم 
نباشد كه انجام دهد، به خاطر اينكه قدرت بگيرد و به يك توانمندي و شادي 
مقطعي برسد، به صدايي كه مدام او را به سمت مواد مخدر دعوت مي كند، 

گوش خواهد داد و دوباره به چرخه اعتياد برمي گردد. 
به همين دليل است كه دبير كل ستاد مبارزه با مواد مخدر به با اهميت بودن 
مانايي درمان اعتياد اشاره كرده و گفته است: » بيش از ۸0 درصد معتادان 
بعد از درمان مجدد به مصرف مواد مخدر باز مي گردند كه بايد تجديد نظري 
در حوزه درمان اعتياد داشته باش��يم. « او همچنين گفت: »يافته ها نشان 
داده كه درمان به تنهايي به ترك اعتياد و سم زدايي كفايت نمي كند و بايد 

مهارت آموزي و اشتغال هم باشد. «
 »بيكاري« و »تنهايي«، موانعي براي رهايي از اعتياد

سعيد كه به »شيشه« اعتياد داشته و چند روزي است ترك كرده به خبرنگار 
»جوان« مي گويد: »اول به ترياك معتاد شدم، چون مي خواستم بيشتر كار 
كنم و از آنجايي كه ش��غلم رانندگي بود مي خواستم با مصرف مواد مخدر 
در جاده بيدار بمانم. بعد از حدود 10 سال كه ترياك را ترك كردم و پاك 
بودم، تصورم اين بود كه مصرف »شيشه« و ترك آن هم مانند ترياك است، 

اما در دام بدي افتادم. «
او ادامه مي دهد: »مصرف شيشه با مصرف مواد مخدر سنتي تفاوت زيادي 
دارد و ترك »شيشه« اصلاً راحت نيست. هر وقت كه بيكار هستم يا در خانه 

تنها مي شوم، وسوسه مصرف »شيشه« به سراغم مي آيد. «
س��عيد در پاس��خ به اين س��ؤال كه چه چيزهايي براي موفقيت در ترك 
مواد مخدر به خصوص مواد مخدر صنعتي لازم است، مي گويد: »حمايت 
خانواده خيلي مهم است، اينكه تنها نماني و آنقدر خودت را به كار مشغول 
كني كه وسوسه مجدد مواد مخدر سراغت نيايد از مهم ترين كارهايي است 
كه در ترك اعتياد كمك خواهد كرد. در كنار اينها ش��ركت در كمپ هاي 
ترك اعتياد و نشست و برخاست با كساني كه مثل خودت هستند نيز خيلي 
كمك مي كند، زيرا كه هر كدام از آنها مي توانند اميدبخش تو براي رهايي 

از دام اعتياد باشند. «
 مصرف »شيشه« صعودي شد

تغيير الگوي مصرف مواد مخدر از سنتي به صنعتي و شيميايي تبديل به يك 
تهديد جدي شده كه جامعه را با بحران رو به رو كرده است. متأسفانه بيشتر 
مشتريان اين مواد مخدر نيز نوجوانان و جوانان هستند كه از آسيب هاي 
مصرف مواد مخدري چون »شيشه« و »گل« بي اطلاعند و براي لحظه اي 
شاد بودن اين مواد مخدر را مصرف مي كنند، آنها نمي دانند كه اگر با مصرف 
مواد مخدر حال سرخوشي بهشان دس��ت مي دهد، در بلند مدت، جسم و 
روحشان از بين خواهد رفت.  در اين باره ناصر اصلاني، معاون مقابله با عرضه 
و امور بين الملل س��تاد مبارزه با موادمخدر نيز هشدار داده و با بيان اينكه 
بيشترين مصرف معتادان در كشور به ترتيب ترياك، حشيش، هروئين و 
شيشه است، گفت: مصرف شيشه صعودي است و اگر درباره آن اطلاع رساني 
نشود، آسيب هاي جدي براي اقش��ار جوان و نوجوان ايجاد مي كند كه در 

آينده ما را با مشكل مواجه خواهد كرد. 
معاون مقابله با عرضه و امور بين الملل ستاد همچنين به تأثيرات موادمخدر 
بر ديگر آسيب هاي اجتماعي اشاره كرد و با استناد بر آمار هاي موجود گفت: 
حدود 55 درصد از جمعيت زندانيان كشور مرتبط با موادمخدر است كه 
اعتياد عامل ۶5 درصدي همسر آزاري، 55 درصد طلاق، ۳0 درصد كودك 
آزاري، 25 درصد از قتل هاي عمد، 2۳ درصد نزاع و درگيري ها و ۳0 درصد 
از جرائم س��رقت خرد اس��ت. اجراي طرح ياريگران در كشور با حمايت و 
مشاركت مردم و اقدامات جهادي حوزه هاي فرهنگي و پيشگيري و مقابله اي 
مي تواند كشور را از اين تهديد خارج و تبديل به فرصت كند و شاهد كاهش 

چشمگير اعتياد و قاچاق مواد مخدر در آينده باشيم. 
 گفت وگو با مدير كمپ ترك اعتيادي كه خودش يك معتاد بود

در اين باره علي سياوشي كه مدير كمپ »همياران پاكان رهايي« است، با 
اشاره به شيوع مصرف شيشه در ميان افراد به خصوص جوانان و نوجوانان به 
خبرنگار »جوان« مي گويد:  » مدل مصرف تغيير كرده و از سنتي به سمت 
صنعتي شدن رفته است، متأسفانه مصرف »گل« و »شيشه« شايع شده و 

معتاد براي ترك اين مواد مخدر صنعتي اراده اش را از دست داده است. «
او درباره علت گراي��ش نوجوانان و جوان��ان به اعتياد م��واد مخدر اظهار 
مي دارد: »نبود تفريحات سالم موجب شده كه بسياري از نوجوانان به مصرف 
الكل و مواد مخدر رو بياورند. از طرفي مدل فك��ري نوجوانان امروز تغيير 
كرده است. « سياوشي با بيان اينكه در كمپ ترك اعتياد نوجوانان و جوانان 
زيادي نيز حضور دارند، مي گويد: »متأسفانه بيش از 50 درصد آمار اعتياد 
به زير 20 سال رسيده است؛ در حال حاضر يك نوجوان 14 ساله به كمپ 
آمده كه عدم درك خانواده و نداشتن هدف و نااميدي باعث رفتنش به سمت 
اعتياد شده اس��ت. « مدير كمپ ترك اعتياد ادامه مي دهد: »پاي صحبت 
نوجوانان و جوانان امروزي كه بنشيني مخت سوت مي كشد، آنها مي گويند 
كه نمي دانند چرا نبايد ماده مخدر را مصرف كنند؟ مي گويند مصرف »گل« 
و »شيشه« تفريحي است و اعتيادآور نيست. مي گويند »گل« از خاك بيرون 

مي آيد و آن را خدا آفريده است!«
او با بيان اينكه قشري ناآگاه براي توانمند كردن خود به سمت مواد مخدر 
مي روند، مي گويد: »به نظر من مادر آسيب هاي اجتماعي، فقر است. وقتي 
يك نفر فقير مي شود و نمي تواند خوب ورزش كند، نمي تواند خوراك خوبي 
داشته باشد در روابط خانوادگي اش نيز مشكل دارد، به سمت مواد مخدر 
مي رود. او س��راغ مواد مخدري مي رود كه مقطعي شاد و توانمند شود، اما 

نمي داند كه چه بلايي بر سر خود مي آورد. « 
سياوشي در پاسخ به اين س��ؤال كه چرا ۸0 درصد از ترك اعتيادها موفق 
نبوده و فرد دوباره به سمت مصرف مواد مخدر مي رود، مي گويد: »هر كاري 
يك اصولي دارد، بايد ارزش هايي را براي يك معتاد پاك شده بسازيم كه 
بتواند باورهايش را تغيير دهد، بايد باورها و ارزش هاي نو برايش ساخت. در 
غير اين صورت نمي توان معتاد را در چرخه سلامتي نگه داشت. همچنين 
شاهد آن هس��تيم كه در كمپ هاي ترك اعتياد، بيمار را در 20 روز ترك 
مي دهند! در صورتي كه اين فرد فقط از لحاظ جسمي پاك شده است، اما 
روانش هنوز تحت تأثير مواد مخدر است كه نياز به يك راهنما دارد تا قدم به 

قدم با او باشد و فرد بتواند احساساتش را به زبان بياورد. «
اين مدير كمپ ترك اعتياد با بيان اينكه ترك مواد مخدر سنتي راحت تر از 
صنعتي است، مي گويد: »1۸ سال پيش من نيز يك معتاد بودم كه تصميم 
گرفتم مواد مخدر را ترك كنم. بعد از آن مركز ترك اعتياد زدم و مشاوره 
اعتياد نيز خواندم، تا با بالا بردن آگاهي ام بتوانم بيماران زيادي را نجات دهم. 
من با تمام وجود درك كرده ام كه تنها »عشق« مي تواند بر افكار و روح فرد 
معتاد تأثير بگذارد و او را از دام اعتياد نجات دهد. درك متقابل براي درمان 

اعتياد بسيار اثربخش است. «
او تأكيد مي كند: »پيشنهاد من اين است كه مديران كمپ ترك اعتياد را از 
بيماران نجات يافته انتخاب كنند، زيرا كسي كه درد كشيده باشد مي تواند 
معتادان را درك كند. همچنين به خانواده ها آموزش كافي داده شود تا مبادا 

با عدم آگاهي خود، فرد بيمار را مجدد به گودال اعتياد پرتاب كنند. « 

حرفه ها پيوندي اس�توار ب�ا مس�ئوليت هاي اجتماعي دارند؛ 
بنابراين اگر استاد دانشگاه هس�تيد و مايليد مسئولانه رفتار 
كنيد، شايس�ته اس�ت به فرهنگ ن�وآوري، توس�عه علمي و 
تكنول�وژي كاربردي اهميت دهي�د. ميان دانش�گاه، جامعه، 
صنعت، پژوهش و محيط زيست ارتباط برقرار كنيد. با آموزش 
علم و مهارت، دانش�جويان را آماده جذب ب�ازار كار كنيد. به 
كارآفريني و تجاري سازي بها دهيد، با قانونگذار تعامل جدي 

و مؤثر برقرار كنيد. 
اخلاق گرايي، عدالت آموزش�ي، امانتداري، اصالت پژوهش و 
پرورش چند وجهي دانشجويان را سرلوحه كار خود قرار دهيد. 
دانشجو را دانش جو تربيت كرده، به تعامل علمي و فرهنگي با 

ساير جوامع تشويق كنيد. 
از آموزش عملي حريت، آزادمنشي، تيزبيني، وسعت ديد و نگاه 
به افق هاي دور غفلت نكنيد. احترام و وقار را در دانش�جويان 

خود بپروريد. 
. . . و بالاخره با پرورش دانشجوي هزاره سوم او را مهياي پذيرش 

مسئوليت هاي مهم آينده كنيد. 
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عليرضا سزاوار
سنگين در منطقه   گزارش  2

حيات وحش آبيدر 
در غرب كش�ور موجب نابودي اكوسيس�تم و 
گياهان منحصر به فرد اين منطقه شده  است. 
ش�يب زياد آبيدر بلاي جان اين منطقه  شده و 
علاقه آفرود سواران به آبيدر، فرسايش خاك در 
اي�ن منطق�ه را ه�م ش�دت داده  اس�ت. 
فراگير ش��دن آموزش در ورزش هاي س��افاري و 
آفرود براي جلوگيري از آسيب رساندن به مناطق 
چهارگانه محيط زيس��تي بس��يار ضروري است. 
فدراسيون اتومبيلراني هم بايد در تعامل با سازمان 
منابع طبيعي و محيط زيست در اين زمينه اقدام 
كند.  برخي آفرودس��واران، س��رك كشيدن و اثر 
از خود باقي گذاش��تن در همه ج��اي طبيعت را 
حق خود مي دانند و آسيب رس��ان ترين ش��كل 

طبيعت گردي را هم به نمايش گذاشته اند. 
مراسم شوآف با زيبايي هاي ايران در سال هاي اخير 
شدت هم گرفته  است. غارنوردها و كوهنوردهاي 
قلابي كه هر جا رفتند جز آسيب و تخريب نتيجه اي 
نداشتند. آفرودسواراني كه با پاترول تا دل معدن 
نمك راندند، افرادي كه همچنان پول مي دهند تا 
در كوير لوت آفرود برگزار كنند و از خاك كوير تا 
ارتفاع ۳هزار متري مسير رس��يدن به دماوند هم 

دريغ نكردند.  در تازه ترين مورد هم آفرودسواران 
به منطقه حيات وحش آبيدر در كردستان هجوم 
برده اند. اين به جز آن همه زخمي است كه به اسم 
ويلاسازي به هر منطقه ييلاقي و جنگلي وارد شده 
 است. منابع طبيعي ايران ارثيه اي نيست كه عده اي 
محدود با پول و امكانات صاحب آن شوند؛ امانتي 

است دست هر نسل. 
يك كارشناس محيط  زيست با بيان اينكه موضوع 
حضور خودروها در مناطق كوهس��تاني هميشه 
جاي مجادله دوستداران محيط زيست بوده  است، 
به ايسنا گفت: »افرادي به  جا ي لذت بردن از پستي 
و بلندي ه��اي طبيعت و لم��س آن، خودروهاي 
قوي خود را به كار مي اندازند تا به دامن كوهستان 

بروند.«
نبي احسني  با اشاره به اينكه بيوم ها )زيست بوم ها( 
از چند اكوسيستم مشابه تشكيل شده اند، افزود: 
»استان كردستان در بيوم درختان برگ باريك و 
برگ پهن معتدل خزان كننده قرار دارد كه ۳00 تا 

 هزار ميلي متري در سال بارندگي دارد.«
اين كارش��ناس محيط زيس��ت ب��ا بي��ان اينكه 
اكوسيستم آبيدر س��نندج نه  چندان كوهستاني 
و نه تپه ماهوري و دش��ت اس��ت، تصري��ح كرد: 
»اكوسيستم آبيدر با داشتن گياهان چند ساله و 
يك ساله به نوع خود منحصربه فرد است كه البته 

درخت به اندازه اي كه بايد باشد، در اين اكوسيستم 
وجود ندارد و تنها تعداد كمي درخت زالزالك، بادام 

تلخ و نارون كوهي يافت مي شود.«
وي با بيان اينكه اكوسيستم طبيعي سنندج به  بهانه 
گردشگري تخريب مي شود، عنوان كرد: »به  دليل 
شيب زياد آبيدر و ساير پارامترهاي اين اكوسيستم 
نبايد عبور خودرو در آن اتفاق بيفتد، زيرا روزبه روز 
تعداد گياهان اين اكوسيس��تم كاهش مي يابد و 

فرسايش خاك در آن به وجود مي آيد.«
احس��ني ادامه داد: »سست ش��دن خاك در كوه 
آبيدر زمينه از بين رفتن و تغيير اين اكوسيستم 
را فراهم مي آورد. يكي ديگر از مزاياي اكوسيستم 
آبيدر براي شهر سنندج بحث تصفيه هواست، زيرا 
از لحاظ توپوگرافي در ميان چند كوه بلند محاصره 

شده و جريان هوا در آن كم است.«
اين كارشناس محيط زيس��ت با بيان اينكه آبيدر 
هويت فرهنگي شهر سنندج است، گفت: »مردم 
سنندج به  واس��طه وابس��تگي به اين منطقه، در 
چند سال اخير اكوسيستم آبيدر را از گزند تخريب 
محفوظ نگه داش��ته اند. اكنون عده اي كه بيشتر 
از قشر جوان ش��هر هس��تند، اقدام به استفاده از 
خودروی قوي ش��خصي براي گردش در طبيعت 

آبيدر مي كنند.«
احس��ني با بيان اينكه تنها راه مناسب استفاده از 

اكوسيستم آبيدر حضور مردم بدون خودرو است، 
افزود: »استفاده از مسيرهاي آسفالت در مقايسه 
با اينكه اف��راد در هر طبيعتي اق��دام به حركت با 
خودروی خود كنند، كم ضررتر است. اگر به  همين 
شكل از اكوسيستم آبيدر استفاده شود، در آينده 
نزدي��ك خطر بروز س��يلاب و س��اير بحران ها به  
وجود مي آيد كه مسئولان مربوط بايد از هم اكنون 

اقدامات پيشگيرانه خود را شروع كنند.«
اين كارشناس محيط زيست با ابراز مخالفت شديد 
خود با عبور خودروها در طبيع��ت، به  ويژه پارك 
جنگلي آبيدر عنوان كرد: »چند س��الي اس��ت، 
عده اي با نام آفرودسوار خارج از مسيرها در داخل 
اكوسيس��تم هاي ناب كردس��تان در حال رفت و 
آمد هستند كه يك نوع گردشگري زشت را ميان 
مردم جا انداخته  است؛  افرادي كه از خودرو براي 
طبيعت گردي اس��تفاده مي كنند، متأس��فانه از 

ضررهاي اين عادت خود اطلاعي ندارند.«
منابع طبيعي سرمايه ملي هر كشور و محدود است. 
روشن است كه وهله نخست س��ازماني كه خود 
متولي و مسئول حفاظت و صيانت از محيط زيست 
است نبايد با شهرداري و اداره اوقاف و گردشگري 
و وزارت نيرو بر س��ر منافع مل��ي معامله كند. اگر 
سازمان حفاظت محيط زيست چشم از خطا بپوشد، 

تكليف آفرودسواران كه ديگر مشخص است!

نماي نزديک

ادامه روند سر به زيري کرونا
با همراهي مردم در رعايت پروتكل هاي بهداشتي روند سر به زيري كرونا همچنان ادامه دارد و 
مجالي فراهم آمده تا كادر درمان هم نفسي بكشند. طي 24 ساعت منتهي به آخرين روز پاييز، 
۶ هزار و ۳12 بيمار جديد مبتلا به كوويد19 در كشور شناسايي شد كه ۸05 نفر از آنها بستري 
شدند.  مجموع بيماران كوويد19 در كشور به يك ميليون و 15۸ هزار و ۳۸4 نفر رسيد. متأسفانه 
در طول 24 ساعت گذشته، 1۷۷ بيمار كوويد19 جان خود را از دست دادند و مجموع جانباختگان 
اين بيماري به 5۳ هزار و ۶25 نفر رسيد.  خوش��بختانه تا كنون ۸۸5 هزار و 54 نفر از بيماران، 
بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. 5هزارو5۶۳ نفر از بيماران مبتلا به كوويد19 در 
وضعيت شديد اين بيماري تحت مراقبت قرار دارند. ۷ ميليون و 4۶ هزار و 44۷ آزمايش تشخيص 
كوويد19 در كشور انجام شده است. در حال حاضر و بر اساس آخرين تحليل ها، 205 شهرستان 

در وضعيت نارنجي و 24۳ شهرستان در وضعيت زرد قرار دارند.  

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

مهسا گربندي

سعید حسیني *


